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Acta de la Junta Permanent de 30 de Novembre de 2021 de la Facultat de Filosofia  

i Lletres de la UAB, 15:30 h 

 

ASSISTENTS: 

Equip de Deganat  

Freixas, Margarita                     Degana 

Cerdà, Jordi Secretari i Vicedegà d'Economia i Infraestructures 

Capdevila, Montserrat Vicedegana d'Afers Acadèmics d'Estudis de Postgrau 

Grau, Jordi Vicedegà d'Alumnat i de Promoció 

Jané, Òscar Vicedegà d'Afers Acadèmics d'Estudis de Grau 

Módenes, Juan Antonio Vicedegà de Qualitat i d'Innovació Docent 
  

Bonilla, José Antonio Gestor Acadèmic 

Costa, José Luis Administrador de Centre 
  

Directors/es de Departament  

Adrián, Jesús Filosofia 

Badia, Anna Geografia 

Cabré, Teresa Filologia Catalana 

De Rueda, Francesc J. Art i Musicologia 

Fernández, Ana Filologia Anglesa i de Germanística 

Garriga, Cecili Filologia Espanyola 

González, Paloma Prehistòria 

Iglesias, Toni Ciències de l'Antiguitat i de l'Edat Mitjana 

Piella, Anna M. Antropologia Social i Cultural 

Vilanova, Francesc                     Història Moderna i Contemporània 
  

Coordinadors/es de Grau  

Carreras, Cèsar Arqueologia 

Cebollada, Àngel Geografia, Medi Ambient i Planificació Territorial 

Coll, Mercè                               Filologies Combinades 

Cortés, Francesc                       Musicologia 

Estrada, Marta Estudis Francesos 

Fernandez, Ignasi Història 

Ferrero, Cándida Ciències de l'Antiguitat 

Fons, Virgínia Antropologia Social i Cultural 

Garganté, Maria Humanitats 

Pladevall, Elisabeth Estudis Anglesos 

Rico, Daniel Història de l’Art 

Roqué, Xavier Ciència, Tecnologia i Humanitats 

Rubí, Gemma Història, Política i Economia Contemporànies 

Serés, Guillermo Llengua i Literatura Espanyoles 

Vall, F. Xavier                             Filologia Catalana: Estudis de Literatura i Lingüística 
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SECTOR B 

 

Jané Lligé, Jordi  Filologia Anglesa i Germanística 

Villalonga, Annabel  Art i Musicologia 
  

PAS  

Berlana, Maria Jesús         Suport Logístic i Punt d’Informació  

  
 

ESTUDIANTS  

Barceló Ballester, Apol·lònia Musicologia 
  

CONVIDATS  

Codó Olsina, Eva Coordinadora del Màster en Estudis Anglesos Avançats 

Moyer, Melissa Professora departament Filologia Anglesa 

Nadal Tersa, Jordi Coordinador dels Màsters en Geografia 

Tubau, Susagna Coordinadora de Mobilitat 

Galán, Pedro Cap del SID de Lletres i Psicologia 

  

EXCUSATS:  

Ripoll, Ricard Filosofia Francesa i Romànica (Director departament) 

Torras, Meri  Estudis Socioculturals de Gènere (Coordinadora) 

Pérez Mateos, Àngels Geografia (Sector B) 

Planells Inglada, Tanit Humanitats (Estudiant) 

Lleonart, Núria Gestora de qualitat (Convidada) 

Poch Olivé, Dolors Coordinadora del MU en Llengua Espanyola (Convidada) 

 

ABSENTS: 

Casacuberta, David Coordinador del Grau en Filosofia 

Molina, Esther  Suport Logístic i Punt d’Informació  

 
ESTUDIANTS 

Albàs Gómez, Maria Història 

Bernaus Torrents, Judit Estudis Anglesos 

Cabra Garcia, Marçal Història 

Chaves Moreno, Aitana Història de l'Art 

Font Bragulat, Ítaca Història 

Gómez Méndez, Paula Antropologia Social i Cultural  

Navarro Bou, Carla Antropologia Social i Cultural 

Palau Marzà, Ximo Filosofia 

Pineda Herruzo, Javier Filosofia 

Pujol Mejías, Xavi Història de l'Art 

Segura Mateu, Maria de Lluc Filologia Catalana 

Trincado Blanco, Sofía Història 

Zapatero Romero, Anna Arqueologia 
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S’inicia aquesta Junta Permanent a l’aula 101 en primera convocatòria a les 15: 30 h. 

 
Pren la paraula la degana de la Facultat, Margarita Freixas.  
 
1r Punt. Aprovació, si escau, de l’acta de la Junta Permanent anterior de 13 d’octubre de 2021. 

S’aprova per assentiment. 

2n Punt. Aprovació, si escau, de la modificació del mínor en Ciències del Llenguatge.  

Tal com s’ha adjuntat en la informació annexada en la convocatòria per aquesta Junta 
Permanent, s’exposa la proposta de modificació de titulació per al curs 2022/23, del Mínor de 
Ciències del llenguatge coordinat pel professor Sergi Balari.  

Se suprimeix l’assignatura: 100194 Tecnologies del Llenguatge (6 crèdits, semestral) de 
la matèria Lingüística aplicada i és substituïda per: 100688 Qüestions de Gramàtica 
Comparada (6 crèdits, semestral) de la matèria El llenguatge i la seva estructura. 

La justificació del canvi en l’oferta d’assignatures del minor ve motivada per la necessitat 
d’incorporar una nova assignatura relacionada directament amb la gramàtica i que complementi 
l’oferta d’un mínor centrat en les ciències del llenguatge. Amb la supressió de l’assignatura de 
Tecnologies del Llenguatge no es veu afectada cap competència ni resultat d’aprenentatge de la 
matèria en Lingüística Aplicada.  

S’aprova per assentiment. 

3r Punt. Aprovació, si escau, dels tribunals de Premis Extraordinaris.  

La degana, atenent el que disposa la Normativa sobre la concessió de premis extraordinaris dels 
d’estudis de grau i de màsters que habilitin per a l’exercici d’activitats professionals regulades, 
aprovada pel Consell de Govern de 9 d’abril de 2014, proposa a les persones que s’indiquen a 
continuació a formar part dels nous tribunals que han de constituir-se perquè formulin les 
propostes de concessió dels premis. Els suplents formaran part del tribunal per absència, 
recusació o abstenció de qualsevol titular.  
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S’han referenciat els tribunals que s’han de constituir per a deliberar les propostes de 

candidatures i no els que encara són vigents. Es recorda que el període de vigència dels tribunals 

per a aquest efecte és de tres anys. Només se sotmeten a aprovació els tribunals que es 

constitueixen de nou.  

 S’aproven per assentiment. 

 

4t Punt  Aprovació, si escau, de la proposta com a Doctora Honoris Causa de la Professora 
Monica Heller (Universitat de Toronto) per part del Departament de Filologia Anglesa i de 
Germanística.  

Pren la paraula la professora del Departament de Filologia Anglesa i Germanística, Melissa 
Moyer, qui glosa la informació que, sobre la proposta de la professora Monica Heller com a 
Doctora Honoris Causa de la UAB, s’ha posat en coneixement de tota la JP en annex a la 
convocatòria. La lloa de la Dra. Moyer posa en valor tant els mèrits investigadors de la candidata, 
Dra. Heller, la seva vinculació amb la UAB i el caràcter interdisciplinari de la seva recerca en els 
àmbits de la sociolingüística i de l’antropologia, amb especial dedicació a l’estudi del paper que 
té el llenguatge en les desigualtats socioculturals. 

S’obre un torn de paraules: 

La Directora del Departament d’Antropologia, Anna M. Piella, la Coordinadora d’Estudis 
Francesos, Marta Estrada, i la Directora de Filologia Catalana, Teresa Cabré, ponderen 
positivament des de la perspectiva de les seves respectives disciplines la candidatura de Doctora 
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Honoris Causa per a la Dra. Heller presentada pel Departament de Filologia Anglesa i 
Germanística, i en donen suport explícit.  

La degana es felicita pel consens tan interdisciplinari assolit en el suport de la candidatura de la 
Dra. Monica Heller per part de la Facultat, i per la l’exposició i defensa de Melissa Moyer i del 
seu Departament de l’esmentada proposta. 

S’aprova per assentiment elevar la proposta de Doctora Honoris Causa per a la 
professora Monica Heller de la Universitat de Toronto (Canadà) al Consell de Govern de 
la UAB. 

5è Punt. Informació sobre l’execució de pressupost de funcionament de 2021: inversions en 
infraestructures i equipament docent.  

La degana exposa un seguit de necessitats d’inversions que considera necessàries executar i 
ajustades al pressupost de la Facultat, seguint el següent ordre de prioritats: 

-Adquisició d’ordinadors nous per les aules en què l’equipament ha quedat obsolet i malmès pel 
ciberatac. 

-Adequació de l’antiga Sala de Reprografia perquè esdevingui una Sala Polivalent. Cal un 
arranjament del sòl, parets i sostre actuals mols malmesos i substituir-los per paviment continu, 
plafons de DM i il·luminació perimetral de focus. Així mateix, cal una revisió de persianes i 
instal·lació de cortines screen que atenuïn la llum solar. 

-Adequació i forniment d’ordinadors per a la nova sala d’informàtica on antigament hi havia la 
sala Ligit. 

-Inversió en equipament de so per a l’auditori, a fi de no requerir del seu lloguer a d’altres 
Facultats i dependre’n de la seva eventual disponibilitat.  

-Continuar en l’electrificació de les aules de l’espina 200’ i 500’ a fi de dotar d’endolls els pupitres 
d’estudiants. 

-Donar resposta a la problemàtica sorgida per una persona que pateix al·lèrgia en els espais 
d’ones electromagnètiques, i dotar a la Facultat d’una sala lliure d’aquestes radiacions.  

En els quadres següent es detalla l’import previst d’aquestes actuacions i l’ordre de prioritats: 

 

 

Pel que fa a les actuacions d’excepcionalitat degudes al ciberatac i que afecten directament als 
equipaments i a la gestió econòmica de la nostra Facultat, pren la paraula l’Administrador del 
Centre, José Luis Costa.  

Des de l’Administració del Centre s’ha fet un cens del personal amb dedicació exclusiva a fi que 
l’equipament informàtic malmès sigui substituït per un de nou. De moment, per aquesta 

DESCRIPCIÓ DE LES INVERSIONS  IMPORT PRIORITAT

Renovació d'ordinadors de les aules ordinàries           5.897,10 € 1

Sala Polivalent (antiga Reprografia). Sostre, pareds, 

persianes, iluminació i emplafonats
        39.000,00 € 1

Ordinadors per a la nova aula d'informàtica (antic Ligit)         20.800,00 € 2

Equip per les actuacions musicals a l'Auditori           1.800,00 € 2

Endolls per l'alumnat a les aules (200's i 500's)         11.144,92 € 3

Aula lliure electromagnetisme  ? a determinar

Podeu validar aquest document a la seu electrònica de la UAB https://seuelectronica.uab.cat amb el codi següent

9A9C7968BC426D525AA82E5FFB52A6D6A538FCE3



   
 

   
 

instrucció, no es considera el personal no permanent. Aquesta despesa d’equipament informàtic 
ha d’anar a compte de la partida centralitzada de la UAB i, per tant, no a càrrec de la Facultat.  

Es recorda que l’administració pública estatal té el deure de tancar l’exercici econòmic a fi d’any. 
En les condicions actuals, sense accés al Summa o sense capacitat de fer comandes, es fa molt 
difícil poder executar aquest tancament que reflectiria un romanent enganyós acumulat per la 
paralització de tota la gestió econòmica. A hores d’ara, només s’estan fent comandes 
d’emergència. Per això, ha calgut reforçar el personal de Gestió Econòmica que, a més, haurà 
de dur a terme, quan tingui accés a Summa, la feina acumulada dels mesos d’inactivitat.  

Eva Codó pregunta quina previsió hi ha per tornar a fer comandes i quina gestió es farà dels 
romanents de l’exercici 2021. 

L’Administrador creu que els Departaments podran accedir de manera encara parcial al Summa 
passat el pont de desembre. Així mateix, apunta que estem a l’espera que arribi del Rectorat una 
instrucció sobre la gestió dels romanents.  

6è Punt. Informe de l’equip de deganat.  

Pren la paraula la degana, Margarita Freixas. 

-Informacions del Ministeri. El projecte de la LOSU, segons sembla, no assoleix prou suport polític 
perquè sigui aprovada. Ens mantindrem amatents sobre la seva resolució perquè, de ser 
tramitada, ens afectaria molt directament. 

-Informacions de la UAB: 

Afers acadèmics: 

El cibertac ha afectat la gestió acadèmica més bàsica. S’assenyalen les principals 
incidències i les alternatives que s’estan oferint: 

-El professorat només pot consultar SIGMA des de Gestió Acadèmica 

-No es té accés a la gestió dels estudis oficials, fet que obliga a retardar:  

-la preinscripció MU 22/23 
-els canvis d’assignatures 
-la revisió de criteris beca equitat 
-els préstecs AGAUR 
-les sol·licituds de títols 
-i l’expedició de títols, si no havien estat sol·licitats prèviament. 

 

No disposem de calendaris actualitzats sobre els diferents processos de qualitat en 
relació al marc VSMA. Es preveu disposar del model de memòries nou aquest desembre.  

No es disposa encara del calendari per dur a terme la programació docent del curs 
2022/23 i la distribució de recursos, que hauran de regir-se pel nou Model de Dedicació 
Acadèmica (MDA).  

S’ha aprovat un document sobre modalitats de docència amb un reconeixement més 
gran per a la docència virtual (del 20% al 27%). 

-Informacions de la Comissió de Personal Acadèmic:  
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En la Reforma del MDA s’ha establert la dedicació docent bàsica del professorat segons la 
següent distribució de crèdits: 17 crèdits,18 crèdits, 22.75 crèdits, 24.5 crèdits, 28  crèdits i 32 
crèdits. 

Es preveuen crear a la UAB 83 places de lector per al 2022. Cal estar amatents en la repartició 
d’aquestes places perquè sigui el màxim d’equitativa entre Facultats i Departaments. 

Des del Vicerectorat de Personal Acadèmic s’ha demanat informació als directors/es de 
Departament sobre el tant per cent de plantilla fixa al qual vol arribar el Departament. L’objectiu 
seria arribar entre el 70% i el 80% de plantilla estable a cada Departament.  

S’ha aprovat un nou model per a accedir a la convocatòria de càtedres en què hi haurà una llista 
única de priorització de places de càtedra de la carrera funcionarial i laboral. 

S’obre un torn de paraules 

Cecili Garriga es lamenta que les consideracions que es va exposar a la Comissió de Personal 
Acadèmic del nou model d’accés a les càtedres no van ser recollides. Les branques de ciències 
socials i d’humanitats haurien d’anar separades i en la llista van juntes.  

La degana considera que es la possibilitat de discriminació per àrees de coneixement seria una 
qüestió que es podria demanar reconsiderar en futures revisions del model, però que ara per ara, 
en la llista, en efecte, van juntes.  

-Informacions de la Comissió d’Economia 

Es preveu que vegi incrementat el pressupost per al 2022, que podria arribar als 4M per a la 

UAB, més un increment extraordinari de 3,7M pel ciberatac i 2M de PIU. 

Com s’ha dit anteriorment, quedem a l’espera de les instruccions sobre els romanents i de 

l’afectació que tindrà per a la gestió econòmica dels Departaments 

S’està treballant sobre els coeficients d’especificitat lligats a l’experimentalitat. Les Facultats que 

tenen moltes assignatures vinculades a l’experimentalitat són més sensibles a rebre més dotació 

econòmica. En el nostre cas, cal assegurar que les despeses docents es reflecteixin sempre de 

manera correcta, especialment per que fa a la despesa en llibres.  

Es van aprovar els criteris generals per a l’elaboració de pressupost prorrogat i la pròrroga dels 

criteris per a la distribució de càrrecs. Des de la Facultat, a l’espera de rebre la dotació per càrrecs 

corresponent a 2022, la degana manifesta que l’equip de deganat és partidari de no modificar 

l’actual distribució de càrrecs mentre no sigui necessari. 

S’han adoptat dos models d’estructures de suport administratiu – UISAD: 

 

-Informació de la Comissió d’Alumnat i Ocupabilitat 
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Es planteja fer reunions específiques a les Facultats amb degà/ana + vicedegà/ana per poder 

dissenyar un Pla d’Ocupabilitat de la UAB.  

No han començat encara les reunions de la Comissió per avaluar la proposta sobre l’avaluació 

única. La primera reunió prevista era per al 2 de desembre d’enguany.  

-Informacions de la Facultat: 

Recuperació de l’atac informàtic. La degana dona la paraula a l’Administrador del Centre, José 

Luis Costa, i al Cap de Servei d’Informàtica, Pedro Galán. 

Es fa un repàs de les principals incidències i accions dutes a terme per atenuar el cibertac patit: 

-Es pot Accedir a SIGMA des d’alguns ordinadors de la Gestió Acadèmica, de moment 

aquestes  operacions de consulta es poden realitzar en tres ordinadors i esperem que 

en breu siguin quatre.  

-Aquesta setmana està previst que el PAS de Gestió Econòmica tingui accés a SUMMA 

i, en les properes setmanes, arribi al PAS dels departaments. 

-Les aules d’informàtica han recuperat el funcionament ordinari.  

-S’han de realitzar talls en la xarxa programats entre setmana. 

- S’han iniciat les tasques de reinstal·lació de programari i del certificat digital en els 

ordinadors. Cal que els usuaris facin còpies de seguretat dels seus arxius a OneDrive. 

-S’ha habilitat un sistema de consulta al CAS per als problemes amb TEAMS.  

-Es preveu que el Web de la UAB (no pas intranet) es pugui aixecar probablement 

després del pont festiu d’aquest desembre. 

 

S’obre un torn de paraules: 

Ignasi Fernández, coordinador del Grau en Història, ha recollit les reclamacions d’estudiants que 

no tenen accés al correu uab. 

Cándida Ferrero, coordinadora del Grau en Ciències de l’Antiguitat, es lamenta dels problemes 

que té per a l’actualització de contrasenya.  

Pedro Galán diu que, en efecte, a mesura que s’augmenti la seguretat de l’entorn, es dificultarà 

indefectiblement l’accessibilitat.  

Cándida Ferrero vol agrair els delegats/des de curs la seva col·laboració i complicitat a fi 

d’atenuar els efectes del ciberatac. I que així consti a l’acta. La degana s’afegeix a l’agraïment 

dels delegats/des.  

Pedro Galán afirma que no haver pagat un rescat, el propòsit dels delinqüents que han atacat un 

servei públic, ha de ser la nostra màxima protecció. Certament, aixecar tot el sistema significa un 

esforç ímprobe però que mereix ser realitzat a fi de garantir la solidesa de la institució.  

-Informacions de la Facultat: 

Afers acadèmics i qualitat: 

-S’ha habilitat un tauler d’alumnat: https://padlet.com/UABlletres/taulerinformacioalumnat 

i també un tauler de professorat: 

https://padlet.com/LletresUAB/taulerinformacioprofessorat 

-Es continua treballant en les reverificacions plantejades. 
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-El 16 de desembre hi haurà una  sessió a la Facultat sobre els programes de mobilitat 

internacional per a estudiants. 

-S’està realitzant una recollida de dades sobre docència supervisada 20/21: TFE 

-Es treballa en el programa de calendari de recuperació dels exàmens: dijous 2/XII 

s’enviarà a Direccions i Coordinacions per a la seva revisió i es publicarà, amb les 

esmenes proposades pel professorat, a mitjans de desembre.  

-Alumnat i PIUNE 

Pren la paraula el vicedegà d’Alumnat i Promoció, Jordi Grau. 

Els casos de PIUME han augmentat de manera preocupant, agreujats pel context de la pandèmia 

i ara amb el cibertac.  Amb l’actual volum, el vicedeganat no té capacitat per fer-ne un seguiment 

rigorós. Cal revisar els protocols de seguiment de tots els agents vinculats. S’ha elaborat el 

següent quadre amb els casos detectats: 

 

S’obre un torn de paraules: 

Paloma González, directora del Departament de Prehistòria, creu que fa falta un suport 

professional per abordar una problemàtica que excedeix les nostres capacitats, especialment 

quan es tracta de trastorns mentals.  

Jordi Grau, vicedegà d’alumnat i ocupabilitat, informa que el dispensari de la UAB està col·lapsat 

i que no pot gestionar un augment tan sensible de casos de salut mentals. Pel que fa als casos 

de PIUNE, som la Facultat que en té detectats més i, malauradament, arriben majoritàriament 

tard per la gestió del protocol.  

Elisabet Pladevall, coordinadora del Grau en Estudis Anglesos, comenta, en efecte, que hi ha 

casos que arriben per altres instàncies, sense passar pel PIUNE.  

Ignasi Fernández comenta que voldria saber les dades de distribució d’alumnes PIUNE entre les 

diverses Facultats perquè creu que Filosofia i Lletres és un dels Centres que aplega més casos. 

El vicedegà d’alumnat i ocupabilitat, Jordi Grau, assenyala que demanarà aquestes dades.  

Pren la paraula la degana, Margarita Freixas. 

Alumnat i promoció: S’ha procedit a la revisió de les fitxes de grau a partir dels pdf del fulletó, 

especialment la dels graus reverificats, que s’implantaran el curs vinent 2022/23. S’han de 

prendre accions especials de promoció per als que el curs 2021/22 no arriben a ocupar totes les 

places de nou accés: Ciències de l’Antiguitat, Ciència Tecnologia i Humanitats, Humanitats i 

Filologia i Cultura Franceses 
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Pel que fa a la innovació docent, s’ha programat una Jornada d’innovació docent de la Facultat 

per l’abril 2022 que reculli, entre d’altres, les diverses iniciatives que ha promogut el Deganat. 

La Facultat de Lletres s’ha sumat al Pla pilot de treball en reptes i al projecte ECIU. S’ha marcat 

una  trobada amb el Vicerectorat Relacions Internacionals i la Facultat de Biociències, l’altra 

Facultat que se suma al pilot,  per al 16 de desembre. 

El Secretari de la Facultat, Jordi Cerdà, amb l’ajut de la Secretària del Deganat, Carme Ruiz, ha 

elaborat les al·legacions que l’auditoria sobre documentació dels òrgans de govern va fer a la 

nostra Facultat. La degana fa un balanç positiu del resultat de l’auditoria atès que mostra que 

seguim les directrius de la UAB.  

Informacions sobre actes institucionals i culturals.  

-Es va celebrar el 9 de desembre a les 17h. a l’Auditori de Lletres la Inauguració del curs de la 

Universitat a l’Abast, amb una conferència del professor Miquel Molist sobre les excavacions de 

la UAB a  l’Orient Pròxim, i amb la presentació de la degana, Margarita Freixas. 

-De novembre a desembre està instal·lada l’exposició B5-125. Un espai conceptual des dels 

marges a la Sala de Revistes. Comissariada pel professor Jaume Vidal Oliveres, es va fer la 

presentació l’11 de novembre amb la presència, entre d’altres, de la professora Teresa Camps i 

la vicerectora Virginia Luzón.  

-Es va inaugurar al PassArtdís de la Facultat, el proppassat 18 de novembre, l’exposició: “El 

Diluvio: el gran diari popular de Barcelona i la Segona República”, que ha comissariat el professor 

Gil Toll. S’hi estarà fins final de desembre.  

-S’anuncia que el Concert de Nadal d’enguany que organitza el conjunt de les facultats del 

campus,  actuarà Toti Soler acompanyat per un trio de músics. Serà el proper 21 de desembre a 

l’Auditori de Lletres.  

 

7è Punt. Torn obert de paraules  

Teresa Cabré, Directora del Departament de Filologia Catalana creu molt adequat, com fan totes 
les universitats, atorgar distincions com és el cas dels Doctors Honoris Causa. Amb tot, també 
cal reconèixer les distincions i els doctors Honoris Causa de la nostra Facultat a altres 
Universitats.   

 
Sense cap altra intervenció, la degana dona per acabada aquesta Junta Permanent a les 18 h.  
 
Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), 30 de novembre de 2021 
 
 
      El secretari       Vist-i-plau de la degana 

 

 

 

 

Jordi Cerdà Subirachs       Margarita Freixas Alás 
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PROPOSTA DE MODIFICACIÓ DE TITULACIÓ 

PER AL CURS 2022-23 
 
 

 

Les modificacions que es presenten en aquesta proposta s’implantaran el curs 2022-2023.  
 
Descripció de la modificació 
 

Es proposa fer el següent canvi en l’oferta d’assignatures del Mínor:  
  
Acció  Assignatura  Matèria  
Suprimir  100194 Tecnologies del 

Llenguatge (6cr, semestral)  
Lingüística Aplicada  

Incorporar en substitució  100688 Qüestions de Gramàtica 
Comparada (6cr, semestral)  

El Llenguatge i la seva 
Estructura.   
  

   
 

 
Justificació de la modificació 
 

La justificació del canvi en l’oferta d’assignatures del mínor ve motivada per la necessitat 
d’incorporar una nova assignatura relacionada directament amb la gramàtica. Una assignatura 
que complementi l’oferta d’un mínor relacionat amb les ciències del llenguatge.  
 
Amb la supressió de l’assignatura de Tecnologies del llenguatge no es veu afectada cap 
competència ni resultat d’aprenentatge de la matèria en Lingüística Aplicada. 
 

 

La proposta suposa la modificació d’altres titulacions, itineraris, assignatures, etc.? □Sí     X No 
(assignatures/mòduls comuns, itineraris de simultaneïtat, mínors, Erasmus Mundus etc.). En cas afirmatiu, 
caldrà indicar a continuació el nom de les titulacions, itineraris, assignatures, etc. afectades. Recordar que 
s'ha de presentar també la sol·licitud de modificació per a l'altra/es titulació/ns.  

 

 

La proposta és una modificació substancial que requereix l’avaluació d’AQU?             □ Sí   X No 

Data: 27 de maig del 2021 

Facultat / Escola:  Facultat de Filosofia i Lletres 

Grau / Màster / Mínor / Itinerari de simultaneïtat:  Mínor en Ciències del Llenguatge 

Coordinador/a: Sergio Balari Ravera 
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Emplenar per la Gestió de Qualitat del centre (Veure document de tipologies de modificacions al 
web). En el cas de modificació substancial la justificació realitzada podria fer-se arribar a AQU per 
facilitar-ne la seva avaluació. 
 

La proposta està d’acord amb el document Criteris de Programació Docent                   Sí X   

La proposta NO suposa la modificació dels recursos de professorat                X      No  

(Només per a centres propis de la UAB) En cas de canvis en la distribució de la docència caldrà 
adjuntar document de compromís de recursos i docència actualitzat. (Veure model de document al 
web) En cas de titulació interuniversitària aquest document també caldrà presentar-lo i ha d’estar 
d’acord amb el conveni o addenda.  

En el cas de titulació interuniversitària, la proposta suposa la modificació del conveni existent?          

                                            □Sí       □ No 
En cas afirmatiu, caldrà adjuntar l’addenda o nou conveni d’acord amb la modificació presentada  

Aquesta proposta implica la creació d’un nou codi de pla SIGMA?                       □ Sí      X  No 
Emplenar i signar per la  Gestió Acadèmica  
En cas afirmatiu, caldrà indicar a quins plans existents (CODIS SIGM@) afecta aquesta modificació 
i explicar com serà la seva implantació pel curs acadèmic 22-23 (total, per cursos, ...) 

 

En cas negatiu, les modificacions proposades s'apliquen íntegrament sobre el codi de pla existent. 

 

 

Gestor Acadèmic 

 

Signatures electròniques 

 

 

Coordinador 

  

 

Degana 

 

Un cop revisada tècnicament la proposta, caldrà enviar el document amb les signatures 
electròniques i adjuntar un certificat d’aprovació de la Junta del Centre (o òrgan delegat) que 
reculli l’aprovació de la proposta de modificació. En cas de la participació de més d’un centre 
caldrà l’aprovació de tots els centres participants. 

La proposta de modificació es podrà tramitar per a la seva aprovació als òrgans corresponents si 
s’envia tota la documentació esmentada en aquest model de document dins el termini fixat en el 
calendari acadèmic-administratiu 2021-22. 

Sergio Balari 
Ravera - DNI 
36973373E (TCAT)

Digitally signed by Sergio 
Balari Ravera - DNI 
36973373E (TCAT) 
Date: 2021.11.03 17:39:13 
+01'00'

2021.11.04 
09:25:49 +01'00'

Margarita Freixas 
Alas - DNI 
38148923L (TCAT)

Firmado digitalmente por 
Margarita Freixas Alas - 
DNI 38148923L (TCAT) 
Fecha: 2021.11.04 19:40:37 
+01'00'
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Departament de Filologia Anglesa 
 
 
 
 
 
 

Memòria Justificativa  
 

per la proposta al títol de Dr. Honoris Causa  
per la Universitat Autònoma de Barcelona, Facultat de Filosofia i Lletres 

 
de 

 
 

la Dra. Monica Heller 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Junta Permanent de la Facultat de Filosofia i Lletres 
30 de novembre de 2021 
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Informació personal 
 
Monica Heller, nascuda a Montréal, al Canadà, és una de les figures acadèmiques actuals més destacades 
a escala internacional en l'àmbit de la sociolingüística i l’antropologia lingüística. Va completar els seus 
estudis de màster i doctorat a la Universitat de Califòrnia, Berkeley, l'any 1982. Des de l'any 1984 és 
professora i investigadora al Departament de Sociologia de l’Ontario Institute for Studies in Education 
(OISE), al Centre de Recherches en Éducation Franco-ontarienne i al Departament d'Antropologia de la 
Universitat de Toronto, on actualment és catedràtica emèrita. 
 
Trajectòria acadèmica 
 
La figura de Monica Heller ha tingut un paper fonamental en les relacions entre el món acadèmic nord-
americà i l’europeu i ha permès col·laboracions entre el pensament i la investigació que es du a terme als 
dos continents. Des de la perspectiva de la lingüística i la sociolingüística, l’aportació de Monica Heller ha 
consistit a entendre la relació entre llengua i societat més enllà d’un sistema estructural associat a significats 
o funcions socials establertes. Les seves investigacions han contribuït a mostrar el paper fonamental de la 
llengua en processos socials amplis com són la desigualtat, la inclusió i l’exclusió social relacionades amb 
el sistema econòmic neoliberal, el nacionalisme i noves formes de colonialisme, o les formes i el valor del 
multilingüisme arran del fenomen de la mobilitat i la migració. Cal destacar la seva aportació al 
coneixement de la situació sociolingüística dels francòfons al Canadà mitjançant l’estudi de la valoració 
del francès dins de l’àmbit de les escoles, el món de l’associacionisme i els llocs de treball al Quebec. 
També ha investigat les minories francòfones a altres estats del Canadà com Alberta i Ontario. Les seves 
investigacions tenen una importància cabdal no només en el camp de la sociolingüística sinó també en les 
àrees de l’antropologia, la sociologia i les ciències de l’educació. 
 
La seva tasca acadèmica i el seu compromís amb la professió queden reflectits en el seu nomenament com 
a vicepresidenta i desprès com a presidenta de l’American Anthropological Association, l'associació més 
important d'antropòlegs dels Estats Units amb més de dotze mil membres. També cal destacar el seu paper 
com a editora d'una de les revistes més influents en el camp de la sociolingüística com és 
el Journal of Sociolinguistics a més de la seva participació com a membre del comitè editorial de més de 
24 revistes acadèmiques entre les quals destaquen Language and Society, Journal of Linguistic 
Anthropology, American Ethnologist, o la International Journal of the Sociology of Language. És membre 
electa de la Royal Society of Canada i actualment és presidenta executiva del Committee of Public 
Engagement que assessora al president de la Royal Society sobre temes rellevants en les humanitats i les 
arts, les ciències socials, i la ciència per al govern canadenc. Ha liderat el Centre de Recherches en 
Éducation Franco-ontarienne, de la Universitat de Toronto, i ha estat membre del comitè consultiu de la 
International Pragmatics Association. 
 
Relació amb la UAB, Catalunya i Madrid 
 
La relació de Monica Heller amb la Universitat Autònoma de Barcelona començà l’any 1999 quan va ser 
convidada per primera vegada com a professora visitant al Departament de Filologia Catalana per part del 
catedràtic de lingüística, el Dr. Joan Argenter, ara ja jubilat. Posteriorment es va establir una fructífera 
col·laboració amb el Departament de Filologia Anglesa i de Germanística, especialment amb el grup de 
recerca C.I.E.N. dins el marc de diversos projectes d’investigació competitius liderats per la catedràtica de 
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sociolingüística de la UAB, la Dra. Melissa Moyer i on la seva contribució ha estat activa i valuosa durant 
més de vint-i-dos anys i ha donat lloc a estades de recerca de diversos membres del grup C.I.E.N. a la 
Universitat de Toronto, col·laboracions científiques i publicacions conjuntes. Tant el departament com els 
nostres alumnes de grau, màster i doctorat han pogut gaudir de les seves idees i assessorament acadèmic. 
 
La col·laboració de Monica Heller també s’ha estès a altres entitats de Catalunya i Madrid.  Ha estat 
convidada en nombroses ocasions per diverses institucions catalanes, com ara l’Institut d’Estudis Catalans, 
la Societat Catalana de Sociolingüística, la Universitat de Barcelona i la Universitat Oberta de Catalunya, 
on ha treballat amb el també catedràtic de sociolingüística, el Dr. Joan Pujolar, en projectes competitius 
nacionals i europeus. A Madrid, Monica Heller també ha col·laborat amb la Dra. Luisa Martin Rojo, 
catedràtica de sociolingüística i directora del centre d’investigació MIRCO, a la Universidad Autónoma de 
Madrid, dedicat a l’estudi de multilingüisme des d’una perspectiva crítica, interaccional i etnogràfica. Les 
investigacions de Monica Heller han contribuït de manera significativa a impulsar i, posteriorment, 
consolidar la sociolingüística actual a l’estat espanyol, tant a Catalunya com a Madrid. 
 
Inquietuds acadèmiques 
 
Les inquietuds de Monica Heller com a acadèmica han estat estretament vinculades a la preocupació per la 
incorporació de les dones, els/les joves investigador(e)s, i els/les acadèmics de la perifèria, sobretot de 
Llatinoamèrica, al món acadèmic internacional i a la generació de coneixement. La sensibilitat per la justícia 
social present en els seus projectes d’investigació té una aplicació pràctica que es fa palesa en la difusió del 
coneixement generat al mitjans de comunicació com la Canadian Broadcasting Association (CBC), The 
Los Angeles Times, The Wall Street Journal i The Washington Post entre altres,  i en l’assessorament a mes 
de dotze entitats públiques i de recerca del govern canadenc. La dedicació als seus alumnes i la transmissió 
del valor de l’excel·lència acadèmica exemplifiquen la coherència entre la seva manera de pensar i el sentit 
de la responsabilitat com a professora i investigadora. El seu mestratge a diverses generacions de 
sociolingüistes crítics és inqüestionable.  
 
La metodologia etnogràfica crítica com a instrument per investigar la llengua i els processos socials és un 
altre aspecte en el qual Monica Heller ha destacat. Segons el seu punt de vista, qualsevol investigació, 
independentment del seu enfocament o perspectiva, mai és neutra i, com a investigadors, som sempre 
responsables de reconèixer el nostre punt de partida i el nostre paper en la generació del coneixement així 
com en l’impacte social que aquest coneixement pugui tenir. L’etnografia com a mètode li va servir per 
qüestionar-se, des d’un punt de vista crític, com i per què es produeix l’exclusió social. L’anàlisi de les 
pràctiques lingüístiques en el dia a dia de les persones va ser objecte de la seva investigació, inicialment 
focalitzada en les relacions socioeconòmiques i polítiques entre anglòfons i francòfons al Quebec dels anys 
70, la societat on ella s’havia criat, per poder explicar el paper de la llengua en la conformació dels processos 
socials amplis que considerà més rellevants. Les aportacions de Monica Heller a la generació de 
coneixement sorgeixen de la seva implicació amb un enfocament crític que consisteix a qüestionar l’origen 
del coneixement científic, tenint en compte el context històric en el que s’ha originat, i sobretot les 
aportacions que aquest coneixement ha realitzat. 
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Impacte i contribució 
 
Les contribucions de Monica Heller son crucials per entendre la història de la disciplina sociolingüística i 
el canvi de  paradigma que s’ha produït dins del camp en l’últim quart de segle. El model empíric que 
analitzava l’ús lingüístic des d’un vessant més categòric i fixe, propi de la sociolingüística quantitativa i 
estructuralista practicada per William Labov, servia per explicar les diferències socials en relació a la 
llengua però no servia per respondre altres tipus de preguntes que es feia Monica Heller sobre com els 
parlants usaven i atribuïen significats més fluids i dinàmics al bilingüisme i al multilingüisme, i això 
resultava en processos de categorització lingüística que eren clau per fer possible o impedir l’accés a 
recursos materials. El significat social de l’ús i pràctiques lingüístiques és un aspecte que la sociolingüística 
variacionista i quantitativa actual ha incorporat al que s’anomena the third wave dels estudis de la variació 
lingüística.  
 
Per entendre el bilingüisme més enllà del seu significat identitari Monica Heller va examinar el valor 
econòmic de la llengua com una forma de capital humà en llocs de treball no només del seu país natal sinó 
també a Catalunya, Finlàndia i Suïssa, seguint les teories  de Pierre Bourdieu, Michel Foucault i Anthony 
Giddens i la investigació etnogràfica de John Gumperz, Aaron Cicourel, Susan Gal i Deborah Cameron. La 
seva proposta sobre la mercantilització o commodification de la llengua ha tingut un impacte molt destacat 
en la teoria sociolingüística actual ja que ajuda a comprendre que la llengua, més enllà de representar la 
identitat d’un grup de persones, és un recurs que té un valor d’intercanvi material en una economia de 
serveis on la comunicació –i no la feina física o manual- s’ha convertit en la nova eina de treball i en el 
producte mateix del treball, com en el cas dels call centres. L’origen lingüístic de la desigualtat social 
sorgeix de processos socials i econòmics globals dins del marc d’un sistema capitalista neoliberal on ens 
trobem com a ciutadans amb agència i capacitat d’actuar dins de les possibilitats dels nostres entorns.  
 
L’enfocament històric és una eina central en l’anàlisi que adopta Monica Heller per explicar la implicació 
de la llengua en processos socials de colonialisme del segle XIX i en les etapes posteriors del post i 
neocolonialisme i el capitalisme tardà, on els discursos i les ideologies lingüístiques han tingut un paper 
destacat sobretot en l’articulació de nous estat-nacions i en el sistema econòmic neoliberal. La perspectiva 
històrica ha estat fonamental també per formular una revisió de la disciplina i per conèixer les biografies 
dels pensadors fundacionals de la lingüística i l’antropologia i com es van implicar en els esdeveniments 
polítics i econòmics del segle XX. La Dra. Heller també ha incorporat de manera destacada la historització 
de les pràctiques socials com a mètode d’estudi fonamental en l’aproximació etnogràfica, sobretot pel que 
fa a l’estudi de la llengua en contextos institucionals.  
 
En definitiva, la destacada trajectòria acadèmica i l’impacte de Monica Heller a la disciplina, la seva 
col·laboració amb la nostra universitat, i la generositat intel·lectual que ha mostrat cap a alumnes i 
col·legues son les raons per les quals el Departament de Filologia Anglesa i de Germanística proposa la 
candidatura de Monica Heller com a doctora honoris causa. 
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